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دوشنبه شــب رئیس جمهور آمریکا 
در حالی که نتانیاهو در کنار او نشســته 
بود، اعلام کــرد که مذاکرات بــا ایران 
روز شنبه مســتقیم و در سطح بالا آغاز 
خواهد شــد. نیمه شــب نیز وزیر امور 
خارجه کشورمان با توئیتی مبنی بر اینکه 
مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا از 
شنبه در عمان آغاز می شود؛ گفته ترامپ 
را تأیید کرد و به این ترتیب با اعلام رسمی 
طرفین؛ شــنبه مذاکرات ایران و آمریکا 
با میانجی گــری عمان آغاز می شــود؛ 
اما نکته مطرح، جنجالــی و در نوع خود 
ثانویه در این میان آن است که مذاکرات 

»مستقیم« است یا » غیر مستقیم«؟
قرار اســت عباس عراقچی و استیو 
ویتکاف، نماینده ویژه دونالد ترامپ در 
امور خاورمیانه،  این گفت وگوها را هدایت 
کنند. ویتکاف سابقه طولانی در مذاکرات 
حساس دارد و پیش تر به عنوان نماینده 
ترامپ در موضــوع اوکراین با ولادیمیر 

پوتین مذاکره کرده بود.

مستقیم یا غیرمستقیم، 
مهم موثر بودن مذاکره است

وزیــر امــور خارجه کشــورمان که 
دیروز به جهت دیــدار با مقامات الجزایر 
وارد این کشــور شــده بود، درپاسخ به 
پرســش خبرنگاران در الجزیره گفت: 
»اهمیت شــکل مذاکره، چه مستقیم و 
چه غیرمستقیم، به نظر من در درجه اول 
نیست. آنچه که واقعاً اهمیت دارد، مؤثر 
بودن یا غیرمؤثر بودن مذاکرات، جدیت 
طرفین و نیات آن ها و اراده آنها در رسیدن 

به توافق است.«
عراقچی در پاســخ به تاکید ایران بر 
غیرمســتقیم بودن مذاکرات نیز گفت: 
»دلیل این انتخاب این است که مذاکراتی 
که آنها به  وســیله فشــار و تهدید نکات 

خــود را تحمیل کننــد، در واقع دیکته 
کردن است و ما به این شــیوه اعتقادی 
نداریم. مذاکره غیرمســتقیم می تواند 
تضمین کننده یک گفتگوی واقعی و مؤثر 
باشــد. ما هم به این شیوه پیش خواهیم 
رفت.«تصریــح کرد: ایــن مذاکرات به 
صورت غیرمستقیم انجام خواهد شد و ما 
شیوه دیگری را برای مذاکره نمی پذیریم.

رئیس دســتگاه دیپلماســی ایران 
تصریــح کــرد: مذاکره غیرمســتقیم 
می تواند تضمین کننده یک گفت وگوی 
واقعی و مؤثر باشــد. ما هم به این شیوه 

پیش خواهیم رفت.
وزیر خارجه دربــاره این موضوع که 
گفته شده اســت دور نخست مذاکرات 
دو طرف غیرمستقیم خواهد بود و سپس 
به مذاکرات مستقیم تبدیل خواهد شد، 

گفت: ما چنین قراری نگذاشتیم.
وی تصریح کــرد: هــدف اصلی ما 
در مذاکــرات، احقــاق حقــوق مردم 
ایران و رفــع تحریم هاســت. اگر اراده 
واقعی در طــرف مقابل وجود داشــته 
باشــد، این هدف قابل دست یابی است 
و به شــیوه آن هم ارتباطــی ندارد چه 
مستقیم باشد و چه غیرمستقیم. در حال 
حاضر، ترجیح ما برگــزاری مذاکرات 
به صورت غیرمســتقیم اســت و هیچ 
قراری بــرای تبدیل آن به مســتقیم 
نداریم، زیرا مســتقیم را بــرای اهداف 
مذاکره مفیــد نمی دانیــم. اگر طرف 
مقابل اراده لازم و کافی را داشته باشد، 
توافــق قابل حصول اســت. در نهایت، 
طبق عبارت معروف »تــوپ در زمین 
آمریکاســت«، اگر طرف مقابل با اراده 
 واقعی به عمان بیاید، حتمــاً به نتیجه 

خواهیم رسید.
وزیر خارجه در پاســخ به این سوال 
که وجود پیش شرط در مذاکرات وجود 
دارد یا خیر: هیچ پیش شرطی از نظر ما 

پذیرفتنی نیست. 
تأکید عراقچی بر غیرمستقیم بودن 
مذاکرات درحالی اســت که ترامپ در 
دیدار با نتانیاهو در کاخ سفید بر این نکته 
که  »مذاکره با ایران به صورت مستقیم 

خواهد بود«؛ پافشاری کرد.
وی گفــت: »ما بــا ایران مســتقیم 
گفت وگو می کنیم« و »همه موافقند که 
انجام یک توافق را بر انجام یک کار بدیهی 

دیگر ترجیح می دهم.«
رئیس جمهور آمریکا بــا بیان اینکه 
مذاکرات با طرف ایرانی »در سطح بسیار 
بالا« انجام خواهد گرفت؛ گفت: بســیار 
مطرح شده اســت که »مذاکره از طریق 
میانجی انجــام می گیرد« امــا »نه، ما 

مستقیما با آنها مذاکره می کنیم.«
به ادعای وی، »توافق برای ایران بسیار 

خوب خواهد بود.«

خبرنگاری از ترامپ پرسید که مذاکره 
در کجا انجام خواهد شــد و او پاسخ داد: 
نمی توانم بگویم جلسه ی شنبه با ایران 
کجا برگزار می شود؛ فقط می توانم بگویم 
که این دیدار بســیار محرمانه اســت و 

به صورت مستقیم انجام خواهد شد.
وی ادعا کرد: اگر مذاکــرات با ایران 
موفقیت آمیز نباشد، ایران در خطر بزرگی 
قرار خواهد گرفت زیرا ما نمی توانیم اجازه 
دهیم ایران به ســلاح هســته ای دست 

پیدا کند.

مذاکرات مستقیم خواهد شد؛ 
چرا؟ 

معاون اندیشکده آمریکایی کوئینسی 
در باره نحــوه مذاکرات نوشــت: دلیل 
چندانی وجود ندارد که باور کنیم تهران 
وزیر خارجه اش را به عمان می فرستد تا 
به طور غیرمســتقیم با فرستاده ترامپ، 
ویتــکاف، گفت و گو کند. بــرای چنین 
هدفی، آنها دیپلمات ارشد خود را اعزام 
نمی کردند؛ بنابراین منطقی اســت که 
انتظار داشته باشیم نشست روز شنبه به 

گفت و گو های مستقیم بینجامد.
تریتا پارســی، ادامه داد: بسیاری در 
واشنگتن نتیجه خواهند گرفت که دلیل 
این امر تهدید نظامی معتبری است که 
ترامپ علیه ایران سازماندهی کرده است. 
من هم موافقم که این موضوع نقش داشته 
است. اما عامل بسیار مهم تری در سوی 
دیگر معادله وجــود دارد: تهران معتقد 
است که ترامپ واقعاً به دنبال توافق است 
و اینکه او توان و اراده ی ارائه تخفیف های 
جدی در تحریم ها برای رسیدن به توافق 

را دارد.

غیرمستقیم کلید می خورد، 
مستقیم ادامه پیدا می کند

مشاور سابق اوباما نوشت: هر دو طرف 
مایل اند وضعیت کنونی را تغییر دهند و 
احتمالاً برای حفظ ظاهر، مذاکرات را به 
صورت غیرمستقیم آغاز خواهند کرد، اما 
در ادامه مستقیماً با یکدیگر وارد گفتگو 

خواهند شد.
 ولی نصر ادامه داد: با اعلام علنی اینکه 

مذاکرات به صورت مستقیم خواهد بود، 
ترامپ ایران را در تنگنــا قرار داد. تهران 
برای اینکه نشان ندهد موضعش را تغییر 
داده، همچنــان بر غیرمســتقیم بودن 
مذاکرات پافشاری می کند. اما در واقع، 
برگزاری مذاکرات مستقیم به نفع ایران 
اســت، زیرا می تواند نشان دهنده ابتکار 

عمل و جهت گیری باشد. 
وی تأکید کــرد: در نهایــت، قالب 
مذاکرات کمتر از محتــوای آن اهمیت 

خواهد داشت .

تناقضی در مورد مذاکره مستقیم و 
غیرمستقیم وجود ندارد

ســفیر پیشــین ایران در آلمان نیز 
در این باره همســو با نظر نصر در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: به نظر می رسد 
شنبه در عمان ابتدا آقایان عراقچی وزیر 
خارجه ایران و اســتیو ویتکاف، مذاکره 
را بطور غیرمســتقیم آغاز خواهند کرد 
و بعــد از یکــی دو ســاعت و در صورت 
مثبت بودن، نماینــدگان ایران و آمریکا 
گفت وگوهای مســتقیم را آغاز خواهند 
کرد. بنظر می رســد واشینگتن و تهران 
روند عاقلانه ای را در پیــش گرفته اند و 
شــانس توافق وجود دارد. هر دو مذاکره 
کننده توانمند، مجرب، معتدل و عاقل 

هستند.
سید حســین موســویان ادامه داد: 
در دوران اوباما هم همیــن اتفاق افتاد. 
منتهی راه حل این شد که ابتدا مذاکرات 
در استانبول با حضور کاترین اشتون آغاز 
شد و بعد خانم اشــتون اتاق را ترک کرد 
و مذاکره کنندگان ایرانــی و آمریکایی 
مستقیم گفت وگو کردند و نتیجه مثبت 

حاصل شد.

زیر یک سقف نظر هر دو طرف 
تأمین خواهد شد! 

احمــد زیدآبــادی، روزنامه نــگار و 
تحلیلگر سیاسی نیز در کانال تلگرامی 

خود در باره مذاکرات روز شــنبه چنین 
نوشــت: ظاهراً مذاکرات زیر یک سقف 
انجام خواهد شــد تا نظر دونالد ترامپ 
مبنی بر مستقیم بودن مذاکرات نادرست 
از کار در نیاید، اما در عین حال، صندلی 
مذاکره کنندگان مقدارِ غیر متعارفی از هم 
فاصله خواهد داشت تا نظر طرف ایرانی 
در مورد غیرمستقیم بودن مذاکرات هم 

تأمین شود!
از این رو، جر و بحث بر ســر مستقیم 
یا غیرمســتقیم بودن مذاکرات ایران و 
آمریکا بیشتر به ســرگرمی شبیه است. 
مهم این اســت که مذاکــره ای جدی و 
معنادار بین دو طرف به قصد اجتناب از 
رویارویی نظامی صورت گیرد و به نتیجه 
هم برسد حال به هر شکل و صورتی که 
می خواهند باشد. به قول معروف تو بدَِم، 

ایستاده یا نشسته یا خوابیده بدَِم! 
در هر صــورت خبر خوبی اســت و 
امیدوارم به نتیجه خیر بیانجامد و مانع 
بروز جنگ و درگیری شــود گر چه روند 

مذاکره بی نهایت سخت به نظر می رسد.

مذاکرات از این مرحله که چگونه 
باید انجام شود عبور کرده 

معــاون سیاســی دفتــر رئیــس 

جمهــور در دوره روحانی نیز نوشــت: 
گفت و گو های ایــران و آمریــکا، از این 
مرحله که چگونه باید انجام شــود عبور 
کرده است؛ ایرادی هم ندارد که دو طرف 
 بر یــک »کنشِ دیپلماتیــک« نام های 

متفاوتی بگذارند.
ابوطالبی، در یادداشتی با عنوان »۶ 
نکته درمورد اظهــارات ترامپ درمورد 
آغاز مذاکرات ایــران و آمریــکا در روز 

شنبه« نوشت:
الف( گفت و گو های ایــران و آمریکا، 
از این مرحله که چگونه باید انجام شــود 
عبور کرده است؛ ایرادی هم ندارد که دو 
طرف بر یک »کنشِ دیپلماتیک« نام های 

متفاوتی بگذارند.
ب( مهم این اســت که روز شنبه که 
نماینــدگان عالیرتبه ایــران و آمریکا 
برای مذاکراتِ غیرمســتقیم وارد اتاق 
»مذاکراتِ مستقیم« می شوند، یا جهت 
مذاکرات مســتقیم به اتاق »مذاکراتِ 
غیرمســتقیم« درمی آیند، گفت و گو ها 
طبق توافق قبلی پیش بــرود! خصوصا 
آنکه پس از انجام گفت و گو ها نیز طرفین 
حق دارند بگویند این مذاکرات به روش 
مســتقیم و به صورت غیرمســتقیم، یا 

برعکس، انجام شده است!
ج( مهم این اســت که هیئت ایرانی 
اختیارات کافی برای مذاکــره و برنامه 

دقیق برای تصمیم گیری را داشته باشد.
د( مهم این اســت که هیئت ایرانی 
از خطای عــدم دیدار روســای جمهور 
ایران و آمریکا، بــا میانجی گری مکرون 

در نیویورک، درس لازم را گرفته باشد.
ه( مهم این اســت کــه طرفین برای 
مصاحبه مطبوعاتی، مشــترک یا جدا، 
آمادگی داشته و هماهنگی های لازم را 

در حین مذاکرات به عمل آورند. 
و( مهم این است که تصویر ارائه شده از 
سوی ایران و آمریکا در روزشنبه، تصویر 
صلح و تفاهم و دوستی باشد، نه مخاصمه 

و جنگ.

فلاحیان:
دلایل زیادی وجود دارد

که جنگ نمی شود
وزیر پیشــین اطلاعات درباره تهدیدات ترامپ و اعلام 
آمادگی ایران بــرای مذاکره غیرمســتقیم، گفت: دلایل 
زیادی وجود دارد که جنگ نمی شود؛ چراکه آمریکایی ها در 
خیلی جاها از جمله خود آمریکا و در منطقه درگیر هستند و 
می دانند که اگر وارد جنگ شوند به قول خودشان هزار کشته 
می دهند. علی فلاحیــان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا ادامه 
داد: دولت فعلی آمریکا آمادگی جنگ را ندارد. اگر از نتیجه 
مذاکرات راضی نشوند، پیش بینی همه این است که تحریم ها 

را تشدید می کنند چراکه برای شان جنگ نمی صرفد.
    

تصویب توافق مشارکت راهبردی ایران و 
روسیه در دومای دولتی

مجلس دومای روسیه دیروز )سه شــنبه( و در نشست 
عمومی خود پس از بررســی توافق نامه مشــارکت جامع 
راهبردی بین روســیه و ایران، آن را به تصویب رســاند. به 
گزارش ایســنا، لایحه تصویب توافق نامه مشارکت جامع 
راهبردی مســکو و تهران در ۲۷ مارس، توسط »ولادیمیر 
پوتین« رئیس جمهور روسیه به دومای دولتی تقدیم شد. 
این توافق در زمستان سال گذشته در جریان سفر »مسعود 
پزشکیان« رئیس جمهوری ایران به مسکو میان سران دو 

کشور به امضا رسید.
    

واکنش مهاجرانی به ارسال پیامک حجاب در نوروز:
دولت مقابل مردم نمی ایستد

سخنگوی دولت درباره ارســال پیامک های مربوط به 
حجاب به مردم در ایام نوروز، اظهار کرد: دولت مقابل مردم 
نمی ایستد. به گزارش ایلنا، فاطمه مهاجرانی، در نخستین 
نشســت خبری خود در ســال جدید، در خصوص ســفر 
شخصی و خارجی مسئولان دولتی و ماجرایی که منجر به 
برکناری معاون پارلمانی رئیس جمهور شد، نیز گفت:   برای 
سفرهای تفریحی باید حتما اطلاع رسانی و از معاون اول یا 
رئیس جمهور کسب اجازه شود. دولت با کیفیت سفر مشکلی 
ندارد بلکه با عدم صداقت و عدم رعایت رویه مشکل دارد. وی 
درباره صدور تکذیبیه برای ســفر معاون پارلمانی به قطب 
جنوب، تصریح کرد: طبق قولی کــه دولت برای صداقت به 
مردم داده است. انتشار تکذیبیه از سوی یک رسانه که جزئی 
از دولت است، اشتباه بود و ما هم به عنوان دولت عذرخواهی 

می کنیم.
    

نماینده مجلس:
پاسخ ترامپ و نتانیاهو 

ساخت سلاح هسته ای است
نماینده مردم مهریز و بافق در مجلس، با بیان اینکه »پاسخ 
ترامپ و نتانیاهو ســاخت سلاح هســته ای است«، گفت: 
»آمریکا با تکنولوژی هسته ای و غنی سازی ما مشکل دارد 
که اجازه آن را به کشور های تســلیم و همراه خود هم نداده 
است. بدانید آمریکا با استقلال نظام و رهبری سلطه ناپذیر 
ما مشکل دارد، چرا نمی خواهید بفهمید؟ فریب نخورید.« به 
گزارش خبرگزاری دانشجو، محمدرضا صباغیان، در صحن 
علنی مجلس افزود: آقایان دیپلمــات! آقایان تصمیم گیر! 
در حوزه روابط خارجی مومن از یک ســوراخ دوبار گزیده 
نمی شود. آقای پزشکیان! فریب هویج و ترس از چماق ترامپ 
را نداشته باشید؛ ترامپی که نشــان داده گوشش بر دهان 
 صهیونیســت و نتانیاهوست. راهکار مشــکلات اقتصادی 

داخلی است.
    

ثابتی: مذاکره یعنی سرکار گذاشتن مردم 
عصبانیت تندرو ها از شروع مذاکرات 

نماینده تندرو در واکنش به آغاز مذاکــرات با آمریکا از 
شنبه، نوشت: مذاکره با امریکا یعنی سرکار گذاشتن مردم؛ 
چه مستقیم و چه غیرمســتقیم. امیرحسین ثابتی، افزود: 
دلاری که با خبــر مذاکره ۵ هزار تومان پاییــن بیاید، فردا 
با خبر مخالفت ایران با خلع ســلاح شدنش ۵۰ هزارتومان 
بالا خواهد رفت. متاســفانه دولت پزشــکیان بدون هیچ 
برنامه ای برای اقتصاد، همان راه غلط دولــت روحانی را با 
سرعت بیشتر در پیش گرفته. یعنی سرکار گذاشتن مردم 
با اخبار مذاکره و شوک های پی در پی به قیمت ارز و چاق تر 
 کردن سوپر ســرمایه دارانی که مثل بختک به جان اقتصاد 

کشور افتاده اند.
    

نیروگاه اتمی بوشهر از مدار خارج شد
رئیس نیروگاه اتمی بوشــهر گفت: بــا هماهنگی های 
صــورت گرفته با مدیریت شــبکه برق کشــور، تعمیرات 
برنامه ریزی شده نیروگاه اتمی بوشهر از روز ۲۴ اسفندماه 
سال ۱۴۰۳ آغاز شده و نیروگاه از مدار تولید خارج شده است. 
اوایل تیرماه سال جاری نیز مجدداً در مدار تولید قرار خواهد 
گرفت. به گزارش فارس، رضا بنازاده، اظهار داشت: به منظور 
تأمین و برقراری بهبود عملکرد و اطمینان از تداوم کارکرد 
ایمن تجهیزات مهم و همچنیــن افزایش طول عمر مفید 
تجهیزات تولید نیروگاه اتمی بوشهر، هر ساله اقدامات لازم 
در راستای بازرسی و تعمیرات و نگهداری تجهیزات نیروگاه 

اتمی بوشهر نیز انجام پذیرد.
    

وزیر راه با الهام علی اف دیدار کرد
وزیر راه و شهرســازی و رئیس کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصادی ایران و آذربایجان، که به باکو سفر 
کرده اســت، با الهام علی اف، رئیس جمهوری آذربایجان و 
رئیس آذربایجانی این کمیســیون دیدار و گفت و گو کرد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، در جریان 
سفر ســه روزه فرزانه صادق به آذربایجان، آخرین وضعیت 
پروژه های مشترک در حوزه های حمل ونقل و گمرک، آب و 
انرژی، نفت و گاز، تجارت ترجیهی و ... بررسی و نسبت به رفع 

موانع احتمالی مذاکرات لازم انجام می شود.
    

شهادت دو مرزبان براثر انفجار مین در بانه 
فرمانده مرزبانی کردستان از شهادت دو  تن از مرزبانان بر 
اثر انفجار مین به  جا مانده از جنگ تحمیلی در حوزه مرزی 
هنگ بانه که به دلیل بارش های شدید اخیر جابه جا و در مسیر 
تردد مرزداران قرار گرفته بود، خبر داد.   به گزارش ایرنا، سردار 
فرج رستمی روز سه شنبه: افزود: در این حادثه استوار دوم 
»محمدرضا صداقت پور« و سرباز وظیفه »علی کریمی« هر 

دو اهل شهرستان ایلام به درجه رفیع شهادت نائل آمدند. 

مذاکرات عراقچی-ویتکاف؛ »مستقیم«  است یا »غیر مستقیم«؟ روی موج کوتاه

نام های متفاوت بر یک »کنش دیپلماتیک«!
مینا محمدزاده

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از مُنکر اصفهان چنان از ۹۷ هزار و ۵۰۰ فقره تذکر و  در 
راستای آنچه احیای امر به معروف و نهی از منکر به مسافران نوروزی خوانده سخن گفته که 
انگار هر چه این عدد بزرگ تر باشد قابل افتخارتر است! بامزه این که برای آن که بگوید سکۀ 
آنان فقط روی قهر ندارد و اهل مهر هم هستند یادآور شده به ۴۰۰ نفر هم به خاطر رعایت 

شؤون اسلامی هدیه داده اند!
سروش بامداد در عصر ایران نوشت:  از نگاه شیخ محسن مظاهری خانواده های ایرانی به 
دو دسته ارزش مدار و لابد ناارزش مدار تقسیم می شود و به ارزش مدارها هدیه می دهند و 
ناارزش مدارها تذکر که آن هم البته باید هدیه تلقی شود چون این ستاد نباشد مردم ایران 

غرق فساد می شوند!
   به عبارت دیگر ۹۷۵۰ نفر - که گروه های مردمی توصیف شده اند - به ۹۷ هزار و ۵۰۰ 
نفر تذکر داده اند. یعنی هر یک نفر به ۱۰ نفر. به ۴۰۰ نفر هم هدیه داده اند. به این بهانه چند 

نکته گفتنی است:
      ۱. آنچه موجب اعتراض و نفرت مردم شــده تذکر لســانی نیست چون معمولا اعتنا 
نمی کنند اگر زیر لب یا با صدای بلند سخنی نگویند تا میزان علاقه خود را نشان دهند. غالبا 
آنان را نادیده می گیرند یا به خاطر گذران وقت گران مایه با این کارها به جای آموزش و کسب 
مهارت و تفریح و ارایه خدمت و تولید متأسف می شوند و از کنار این افراد می گذرند ولی آنچه 
باعث تعجب شده دریافت پیامک است و این پرسش که اطلاعات شخص را از کجا به دست 
آورده اند؟ در مورد خودرو مشخص است که از نیروی انتظامی می گیرند - هر چند در این فقره 
هم باید وزارت کشور توضیح دهد - ولی در موارد دیگر به نظر می رسد هماهنگی هایی با برخی 
نهادها انجام داده اند که مشخص نیست منطبق با چه قانونی است. خودشان به قانونی مستند 
می کنند ولی کدام قانون به جز با دستور مقام قضایی اجازه دست رسی به اطلاعات افراد را می 

دهد جز آن قانون که خوش بختانه مسکوت و متروک شده.

     ۲. اقدام ستاد امر به معروف اصفهان نمی تواند ناظر به قانون حجاب باشد چون این قانون 
ابلاغ و اجرا نشده و به قوانین دیگری استناد می کنند و توجیه ستاد این است که منحصر 
به حجاب نیســت بلکه درباره ســد معبر و زباله ریختن هم تذکر می دهند! بدین صورت 
می خواهند اقدامات خود را فراتر از حجاب نشــان دهند تا از میزان نفرت اکثریت جامعه 
بکاهند و توجیهی بتراشند. منتها مشخص نیست چرا وظایف شــهرداری اصفهان را بر 
عهده گرفته اند چون سد معبر هر چه باشد خلاف شرع نیست! شاید هم شهرداری اصفهان و 
ستاد اصفهان با هم تفاهم نامه امضا کرده اند ببینند کی شالش شل است، کی آب دهان کف 
 خیابان می اندازد، کی بســاط پهن کرده، کی بوق می زند تا بدانیم امر به معروف چه دایره 

وسیعی دارد!
    ۳. اگر ستاد امر به معروف چنین تصمیمی را قانوناً اتخاذ کرده چرا فقط اصفهان و چرا باقی 
مردم ایران را از این خدمات ویژه محروم ساخته اند؟! توضیح خودشان این است که هر کدام 
به وظایف خودشان عمل می کنند. منتها مگر مملکت ملوک الطوایفی اداره می شود؟ شورای 
تأمین استان اصفهان در جریان است یا نه؟ اگر آری آیا وزارت کشور موافق است و اگر نه چرا 
واکنش نشان نمی دهد؟ انصافا عملکرد آقای مؤمنی وزیر کشور بهتر از آنی بوده که تصور 

می کردیم و حیف است تحت الشعاع این رفتارها قرار گیرد. 
   ۴. اصل قصه بر سر این است که تذکر است یا پیامک و اگر پیامک، اطلاعات مردم را از کجا 
می آورند؟ در توضیحات بعدی البته می کوشند پیامک را انکار کنند و بگویند در حد تذکر بوده 

و تازه منحصر به حجاب هم نیست و شامل رفتارهای مختلف اجتماعی است.
   ۵. این که جماعتی جامعه را دبستان و خودشان را ناظم تصور کنند و بترسانند یا پاداش 
دهند نسبتی با زیست مدرن ندارد و همین که سعی می کنند موارد دیگر را هم اضافه کنند به 
خاطر این است که می دانند نمی شود ۱۰۰ هزار نفر عرف را نفهمند و این ۱۰ هزار نفر بفهمند!

  ۶. اصرار آقای مظاهری بر این است که اینها گروه های مردمی اند. گروه مردمی یعنی 
دستمزد نمی گیرند و بودجه ای به آنها اختصاص نمی یابد. اگر پول بگیرند این ادعا منتفی و 
باطل است و دیگر مردمی نیست و آن وقت کی آقای دبیر ستاد امر به معروف را امر به معروف 

کند که راست بگوید؟!
اگر هم پول نگرفته اند پول آن ۴۰۰ هدیه را از کجا آورده اند؟ از جیب خودشــان تأمین 

کرده اند؟!

  ۷. روزگاری قوه قضاییه رییسی داشت که با افتخار به عدد ۱۷میلیون پرونده قضایی اشاره 
می کرد و به او گفتند این که در کشور 8۰ میلیونی آن روز که ۱۵ میلیون زیر ۱8 سال بودند ۱۷ 

میلیون نفر پرونده قضایی داشته باشند یا درگیر باشند که جای افتخار ندارد!
  حالا حکایت این آقاست. این که به ۱۰۰ هزار نفر در تعطیلات نوروز تذکر دهید که جای 
افتخار ندارد و نشان می دهد جامعه به راهی دیگر می رود و شاید اصرار بر این که فقط حجاب 
نبوده و سد معبر و نظافت و بوق هم بوده شاید تلاش برای موجه کردن کاری باشد که به شکاف 

و گسل ملت و حاکمیت بیش از این دامن می زند.
    8. شنیده شده در مواردی پیامک برای پدر دختر ارسال شده. اگر شخص گمان دیگر 
برد و مرتکب خشونت شود پاسخ گو هستند؟ اگر دختر نوجوان را دچار مشکلات روحی و 
احساس گناه کند و خدای ناکرده فقط در یک مورد به خودکشی بینجامد چه احساس  و 
مسوولیتی خواهند داشت؟ چرا فکر می کنند بیش از پدر و مادر خودشان دل سوزند؟ کی به 

آنها مأموریت و وکالت داده؟ 
   کوتاه این که با این اوضاع: سر به سر مردم نگذارید. ظرف پر شده گاه تنها با یک قطره سر 

ریز می شود.

پرسشی درخصوص امر به معروف ها در اصفهان:

مملکت، ملوک الطوایفی شده؟!

گزارش

وزیر امور خارجه کشورمان 
که دیروز به جهت دیدار با 

مقامات الجزایر وارد این کشور 
شده بود، درپاسخ به پرسش 
خبرنگاران در الجزیره گفت: 

»اهمیت شکل مذاکره، چه 
مستقیم و چه غیرمستقیم، به 

نظر من در درجه اول نیست. 
آنچه که واقعاً اهمیت دارد، 
مؤثر بودن یا غیرمؤثر بودن 

مذاکرات، جدیت طرفین 
و نیات آن ها و اراده آنها در 

رسیدن به توافق است.«

ولی نصر، مشاور سابق اوباما: 
هر دو طرف مایل اند وضعیت 

کنونی را تغییر دهند و احتمالاً 
برای حفظ ظاهر، مذاکرات را 
به صورت غیرمستقیم آغاز 

خواهند کرد، اما در ادامه 
مستقیماً با یکدیگر وارد 

گفتگو خواهند شد

احمد زیدآبادی، تحلیلگر 
سیاسی: ظاهراً مذاکرات زیر یک 

سقف انجام خواهد شد تا نظر 
دونالد ترامپ مبنی بر مستقیم 

بودن مذاکرات نادرست از کار در 
نیاید، اما در عین حال، صندلی 

مذاکره کنندگان مقدارِ غیر 
متعارفی از هم فاصله خواهد 

داشت تا نظر طرف ایرانی 
در مورد غیرمستقیم بودن 

مذاکرات هم تأمین شود!

رئیس جمهور بر ضــرورت تغییر شــیوه مدیریتی و تقویت 
تجاری سازی محصولات موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 

رازی به عنوان دو اقدام ضروری برای ارتقای جایگاه منطقه ای و 
بین المللی این موسسه تأکید کرد.

به گزارش ایســنا، جلســه هیئت امنای موسسه تحقیقات 
واکسن و سرم ســازی رازی، صبح امروز سه شــنبه ۱۹ فرودین 
۱۴۰۴ با حضور مسعود پزشکیان برگزار شد و رئیس جمهور در 
این نشست، با اشاره به جایگاه راهبردی موسسه رازی به عنوان 
یکی از دو قطب اصلی تولید واکســن های استراتژیک کشور، بر 
لزوم بازنگری بنیادین در نگــرش مدیریتی و راهبردی این نهاد 
علمی تأکید کرد و اظهار داشت: برای ارتقای جایگاه موسسه در 
تراز منطقه ای و بین المللی، ضروری است کارگروهی تخصصی، 
ضمن بررسی دقیق سازوکارهای موجود، شیوه مدیریتی فعلی 
را بازتعریف کرده و مــدل اداره نیمه مســتقل را برای تصویب 

و اجرا به هیئــت امنا ارائه کند. وی با ابراز تأســف از اشــکالات 
انباشته در نظام پرداخت ها طی ســال های گذشته، به ویژه در 
زمینه تعیین سقف حقوق و دســتمزد، تصریح کرد: متأسفانه 
این کاســتی ها موجب تضییع حقوق نخبــگان و متخصصان 
در مراکز علمی دولتی شده است. در شــرایطی که محصولات 
تولیدی موسســه ای حیاتی همچون رازی بــا قیمتی معادل 
یک هفتم نرخ تولیدات بخش خصوصی خریداری می شود، در 
واقع این نخبگان ما هستند که به دولت یارانه می دهند. اصلاح 
این رویه های ناعادلانه که منجــر به بی انگیزگی نیروهای نخبه 
شــده، مســتلزم تحول در ســاختار مدیریت، به ویژه اعطای 
 اختیارات بیشتر در زمینه درآمدزایی و تجاری سازی محصولات 

دانش بنیان است.

وی همچنین با تأکید بر اهمیت تجمیع فضاهای تحقیقاتی و 
آزمایشگاهی موسسه رازی در قالب یک مجموعه جامع و به روز، 
گفت: این اقدام باید با رعایت اصــول پدافند غیرعامل و اصلاح 
کاربری بخشی از اراضی ۹۴ هکتاری موسسه انجام پذیرد. کلیات 
این طرح پیش تر در هیئت دولت به تصویب رسیده و ضروری است 
کارگروهی ویژه، طراحی ســاختار، ساختمان و زیرساخت های 
فنی آن را مطابق با الگوهای بین المللی و الزامات مهندســی بر 

عهده بگیرد.
پزشکیان در ادامه خواستار بازنگری در سازوکار جذب نیروی 
انسانی در موسسه رازی شد و خاطرنشان کرد: جذب منابع انسانی 
باید بر اساس شایستگی ها و با تعیین شاخص های روشن انجام و 
همچنین زمینه بازگشت نخبگان ایرانی تحصیل کرده در خارج 

از کشور برای فعالیت در این موسسات فراهم شود.
در این جلســه، ضمن قرائت گزارشی از عملکرد، دستاوردها 
و چالش های پیش روی موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 
رازی در حضور رئیــس جمهور، چند آیین نامــه اجرایی نیز به 

تصویب اعضای هیئت امنا رسید.

پزشکیان در جلسه هیأت امنای موسسه رازی مطرح کرد

تقویت تجاری سازی، ضرورت راهبردی ارتقای جایگاه موسسه رازی

گزارش


